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Často slýcháme o probioticích a nikdo neví správně, kudy tato cesta vede. A proč by 
se to mělo týkat kožníh
nedíváme jako na nemoc povrchovou, ale nemoc vnitřní, a pak je logické, když 
budeme dnes psát o probioticích a jejich vlivu na ekzém. 
Budu vycházet z materiálu dvojité slepé zkoušky, která byla prezentována na 
semináři v rakouském Sierningu v červnu roku 2006, kterého jsem se osobně 
účastnil. 
Atopické onemocnění často přináší jako sopka výbušné a neřešite
o
střevo- sliznice horních cest dýchacích- kůže a postihuje 10-20 % dětí a je to 
celosvětově narůstající problém. Dochází k újmě pacientů i rodičů a narůstá sociální 
a ekonomická zátěž. 
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o onemocnění ? Čtenář našich stránek ví, že na ekzém se 

lné problémy. Jde 
 alergii pokožky, jde o systémové onemocnění, které jde jasně pomyslnou cestou- 

a normálních okolností reaguje imunitní systém tak, že rozpoznává antigeny- 
alergény jako neškodné a toleruje je. Nedojde k žádné reakci, ale pokud jde o 
atopického pacienta, pak jeho imunitní systém rozpoznává antigen- alergén jako 
nebezpečný a spustí alergický zánět ( Th 2). 
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Atopická dermatitis  2,7  p < 0,001 8,9 

Senná rýma  7,1  p < 0,01 14 

astma  5,8  p < 0,001 17 

pozitivní Prick-test  7,2  p < 0,005 13 

kojeno  85  65 

antibiotika  52   90 

antipyretika  39   89 

očkování MMR  18   89 

spalničky-infekce  61 

Probiotický jogurt  
 
 
Dr. Steiner popisuje zjednodušeně souvislost
vůči infektům, tím je náchylnější k alergiím. Č
pomáhat, aby jedinec překonal infekt- napřiklad podáním antibiotika, antipyretika a 
očkováním, tím více se u jedince projevuje atopické onemocnění, jako je třeba 
ekzém. A naopak - když se organizmus dokáže sám vypořádat s infekte
se také vypořádá s ekzémem.  
Tento jev známe z každodenní praxe. Tě
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e studii se 

te d olky

ebo ky v domácnosti 
ov poz  stra ní, d ióza.

endt Björkstén a spol. v publikaci Alergie a klinická imunologie z roku 2001 
ouvislosti se stavem střevní mikroflóry v prvním roce 

.týden  3. měsíc  
12.měsí

c 
rgický zdravý alergický zdravý alergický 

nterococcus 96  67  96  89  96  89 

ikroflóra určuje dozrávání imunitního systému; změny jejího složení jsou následky 
změněného životního stylu.  
Bendt Björkstén 
Alergie a klinická imunologie z roku 2001 
 
Bifidobacterie 
 
Clostridie Enterococcus  
 
Již v roce 1907 napsal Elias Mečnikov z Pasteurova institutu v Paříži, že zakysané 
mléko, obsahující laktobacily, snižuje množství toxinů, které produkují střevní 
bakterie. 
 
Podle nových prací Pocharda a spol.(Alergie a klinická imunologie z roku 2002) jsou 
probiotika nazývána " živou drogou".  
Mechanizmy imunotolerance jsou založeny na tom principu, že bakterie mléčného 
vašení brzdí Th2 cytokinovou produkci mononukleárních buněk alergických 

pacientů - snižují tvorbu IL -4 a indukují tvorbu IFN - gama. 
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Flóra stolice u alergických a zdravých dětí. 
 
Mikroorganizmy  
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Lactobacil 8  39  34  56 38  44 

Bifidobacter  50  17  62  28  69  22 

Clostridie 27  50  46  28  54  67 
 
 
Ideální flora u zdravých dětí ? 
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Podle Emmy Pohjavuoriové a spol. (Alergie a klinická imunologie z roku 2004) 
laktobacily mají efekt prostřednictvím zvyšující se tvorby IFN-gama na malé děti, 
které trpí alergií na kravské mléko. 
V Lancetu 2001 byla uveřejněna koncepce finských autorů kolem Kallomäki M- 
randomizovaná, placebem kontrolovaná studie o tom, že probiotika jsou vhodná pro 
prevenci atopického ekzému. 
 



 
 
 

ásledovala studie po 4 letech 

topická dermatitida 26  46 

alergická rýma  19  9 

astma bronchiale  6  2 
 
 
Zdá se tedy, že laktobacily mají ve vztahu k ekzému dlouhou dobu trvající efekt ? 
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Následující dva obrázky naznačují vliv mikrobiologické terapie na rovnováhu 
imunitních reakcí, kdy vlastně probiotika působí jako imunomodulátory. 
 



 
 

 
 
 
A na závěr je třeba tuto studii doplnit Významem E. Coli a Enterococcus faecalis v 
prevenci a léčení ostatních atopic
 

kých nemocí. 



 
 
 
Práce posledních let potvrzují správnost postupu mikrobiologické terapie. Především 
by mělo jít o prevenci atopického ekzému . S podáváním probiotik by atopická matka 
měla začít ještě dříve, než dojde k početí, se snahou o co největší stabilizaci 
vnitřního střevního prostředí, pokračovat by měla i během těhotenství a konečně i při 
kojení. Narozené dítě atopické matky by také mělo dostávat vhodná probiotika ve 
formě kapek, aby od samého počátku docházelo na střevní sliznici ke správném
rozložení mikroflóry
Mikrobiologická terapie také efektivně pomáhá u stavů, kdy je atopická nemoc již 
rozvinuta. 
Léčba by měla být zahájena základními probiotiky z kategorie laktobacilů a 
bifidobakterií - tzv. farmaceutická probiotika a plynule by měla být podáván
lékařská probiotika Enterococcus 
kapek a specifické autovakcíny, zvláště u těžších stavů. 
Atopický ekzém je onemocnění multifaktoriální- to znamená, že na rozvoji nemoc
podílí více činitelů: dědičnost, životní prostředí, psychika… Nicméně porucha 
sehrává nejpodstatně
te
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 a tím také ke správnému vývoji imunitního systému. 

a tzv. 
feacalis a E. coli ve formě speciálně upravených 

i se 
imunity 

jší roli, a proto včas podaná a vhodně vedená mikrobiologická 
rapie je nesporným přínosem. 
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